
TEAT�liL� 4? 

Iosif HERŢEA: 

Andreea Dumitru : Cum aţi defini, de fapt, muzica de scenă ? 
Iosif Herţea: M-am aflat de foarte multe ori ,  ca ş i  acum,  în dif icu ltatea de a 

numi acest fel de colaborare cu teat ru l .  . .  mă simt, în general , stânjen it când sunt 
numit maestru ori compozitor, pentru că este ceva care , s igur ,  se înrudeşte cu 
fenomenul compoziţiei muzicale ,  dar nu este exact ceea ce se compune pentru 
săl i le de concert .  Este, ştiu eu, o ambianţă sonoră şi muzicală pentru un spectacol 
de teatru , un fel de remanenţă de la or iginea în rit a teatru lu i ,  în care l imbajele 
vizuale, aud itive, cuvântu l , gestu l ,  mişcarea, dansul ,  muzica erau îmbinate în aşa 
fel încât era greu să le desprinzi şi să le judeci separat. 

A. O.: De aceea şi apreciati l ive -ul În detrimentul muzicii pe bandă . . .  
I .H . :  Aşa este. Convi ngerea mea v ine d i n  contactul cu fo lc loru l ,  care 

m i-a dat şansa să observ nemij locit ceremon i i  ş i r i tur i  autent ice. Se pare că şi 
în  teatru l  ant ic ,  muzica a avut un rol egal cu ce le lalte t ipuri de man ifestări 
scen ice.  Tha l ia ş i  Eute rpe e rau pe ace laş i p lan ,  nu e rau subordonate una 
cele i la lte , cum se întâmplă astăzi , şi de câteva sute de an i  încoace , în  teatru . 
În r i t ,  ro l u ri l e  se împletesc într- un  fe l  aproape g reu de sesizat ,  rezu ltatu l  f i i nd 
u n  tot organ ic ,  în care nu  şt i i  exact ce te-a impres ionat mai  mu lt - gestur i le ,  
măşti l e ,  atmosfera , muz ica ,  ch iar  ş i  atu nc i  când eşti un  s imp lu spectato r ,  un 
outs ider .  De aceea, cons ider că u n  muzic ian profesion ist nu  are ,  de fapt , 
date le necesare, n ic i  antrenamentu l ,  n ic i  sens ib i l itatea educată pentru a 
part ic ipa într-un spectacol de teatru . E l  se comportă stângaci d i n  punct de 
vedere scenic, rămâne un  corp stră i n .  Aş putea să dau exempl u l  teatru l u i  
i nstrumenta l ,  u n  fenomen eşuat repede,  care s-a născut î n  muzică porn ind de  
l a  teat ru ,  de la constatarea jud ic ioasă că  jocu l  i nstrumental a re v i rtuţi 
spectacu lare . . .  Dar aducerea pe scenă a u nei o rchestre întreg i este, după 
părerea mea ,  mai mu lt u n  semn de snobism şi de g randomanie costisitoare 
decât u n  avantaj . A num i  acest fapt "muzică de scenă l ive" este o i l uz ie .  E ca 
ş i  când a i  confu nda maş i n işt i i  costumaţi , care sch imbă decoru l ,  cu t rupa de 
actori . Pent ru că există o certă i ncompatib i l itate între cond i ţ ia  sau "starea de 
concert" cu cea de teatru .  Nu  întâmplător, orchestra spectaco le lor  de  operă, 
de "teatru l i ric" , este escamotată într-o fosă . . .  Eu cons ider că "muzica de 
scenă l ive" poate f i  num ită acea ambianţă sonoră (compusă eventual d i n  
"zgomote" organ izate ş i  îmbogăţite cu muzica melod ică-a rmon ică) al căre i  rol 
este perfect i n teg rat spectacol u l u i ,  împl i n i nd funcţ i i l e  de suport afect iv ,  de 
comentar iu şi/sau de "personaj" abstract . Este adevărat, însă,  că nu  toate 
texte le d ramat ice se pretează şi n ic i  toţi reg izori i găsesc de cuvi i ntă sau sti u 
să ut i l izeze asemenea fo rmu lă  teatra lă .  Pe de altă parte , recunosc c"ă folosi rea 
muz ic i i  pe bandă de magnetofon - a lcătuită d i n  fragmente extrase d i n  clas ic i i 
vechi sau modern i - este mai convenab i lă  f inanciar (mai  a les atunc i  când se 
u it�" p lata d reptu ri lo r  de folosi nţă către casele de d iscur i  . . . ) ,  mai comodă ,  
og l 1 �d 1nd_ totodată cu l tura ş i  raf inamentu l  muzical al reg izoru l u i .  Dar ea a re un  
neajuns Important : este lăsată la bunu l  p lac al tehn ic ien i lo r  de sunet care 
ara reori , sunt capabi l i  să part ic ipe cu sensib i l itate art ist ică la desfăsu rare� 
reprezentaţ ie i .  

· 
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SO TEAT�LIL� 

A.D.:  Mă gândesc că, deşi veniţi dintr-o zonă riguroasă, aceea a cercetării, 
semănaţi, Într-un fel, cu un "vrăjitor,, . . .  Cum s-a Împăcat rigoarea cercetătorului cu 
fantezia stârnită de Întâlnirile cu teatrul? 

I . H . :  Nu şti u  cât de rigu ros am fost sau sunt în l ucrări le mele şti inţif ice, dar 
domeniu l  m i  se pare atât de complex, încât nu cred că este suficientă maniera 
strict muzicologică de abordare a muzici i  folclorice . Este ca şi cum ai recolta de la 
o fi inţă vie doar o probă de sânge pentru a determina starea de sănătate a acelei 
f i inţe. Or, este, desigur ,  necesară, cunoaşterea întregu lu i  organism cu toate func
ti i le sale. Asta face difici lă cercetarea sti intifică. Observatia în teren este esentia lă ! 
bar nu la modul în care o fac reporteri i · televiz iun i i  . . .  Trebuie să stai acolo, să 
cunoşti oameni i ,  să te cunoască şi e i  pe t ine, să faci o distincţie între impresi i le 
personale, care vin d in cultură, între un mod subiectiv de percepţie şi real itatea în 
mij locu l căreia te afl i .  Altminteri concluzi i le sunt false. I nteresu l  pentru fo lc lor, cum 
observăm cu toţ i i ,  a intrat într-un fel de penumbră , nici statul nu mai oferă prea 
mulţi bani pentru aceste cercetăr i .  Lumea 1-a marginal izat, însă îi va veni vremea 
cu rând, cred eu, pentru că societatea modernă, civi l izaţia de consum superteh
nolog izată a ajuns într-un impas d in punct de vedere sociologic şi are nevoie de 
sugesti i le acestei lumi care a cunoscut un anume echi l ibru. Agroturismul care se 
practică precum o terapie a stresu lu i  u rban este un semn al acestei nevoi .  

A.D. :  Colegii de institut, care ştiau că lucrati şi În teatru, vă priveau ca p e  un 
" trădător" al branşei? 

I . H . :  Nu cred că mă priveau cu foarte mare admi raţie ,  în sensul că 
preocupări le mele, cochetarea mea cu teatrul li s-a părut, probabi l ,  că ţ ine de 
neseriozitate sau de o insuficientă concentrare asupra domeniu lu i  de stud iu 
asumat. Dar pot spune că folclorul şi cercetarea lu i  mi-au fost principa lu l  avantaj 
în colaborarea cu teatru l ,  un izvor de sugest i i  artistice , etnologice, s imbol ice, în 
specia l .  

A.D.:  Ar putea fi calificată, cel puţin o parte din creaţia dumneavoastră, drept 
"muzică exotică" ? 

I .H. :  Prin "muzică exotică" înţe leg muzica de t ip folcloric, inclusiv cea 
românească, cel puţin o parte a ei, mai puţin cunoscută de către publ ic .  Nu pot să 
spun că am făcut asemenea muzică, ci că m-am inspirat din ea pentru a da o 
anumită prospeţime acestui l imbaj al ambianţei sonore. 

A.D. :  Ati fost primul compozitor care aţi utilizat instrumentele mai rare din 
traditia folclorică ? 

· I .H. :  Când am debutat în teatru , nu e ram conştient că fac muzică de scenă, 
că activez într-un domeniu bine del imitat. care are anumite regu l i ,  faţă de care eu 
mă comport într-un fel sau altu l ,  ad ică încalc aceste regu l i ,  inovez sau le 
dezvolt . . . .  Colaborasem la un spectacol - Ritmuri - cu nişte oameni care mi-au 
plăcut foarte mult pentru că aveau un comportament şi un spi rit cu totu l d iferit de 
cel al colegi lor mei d in Conservator sau de la Institut. Doar cu pr i leju l  colaborări lor 
u rmătoare (de exemplu ,  Woyzeck de BOchner, în reg ia lu i  Andrei Belg rader) am 
început să-mi dau seama că fac ceva care are o anumită însemnătate şi care se 
distinge de a lte modal ităţi ale muzic i i  de scenă. 

A. D . :  Aş vrea să vă opriţi o clipă asupra "Ritmuri lor" . . . 
I . H . :  Spectacolu l ,  de care mi-amintesc cu mare bucurie, întotdeauna, îmbina 

deopotrivă ritmul a<;:estuia, al muzici i  şi al ciclu lu i  vieţi i .  A fost inspirat d in  
credinţele ş i  ritu ri le ţărăneşti şi încerca să cuprindă un iversul acestei cu lturi 
româneşti şi semnificaţ i i le lu i  cele mai profunde. Fusese creat, se pare, înadins 
pentru a participa la Festiva lu l  internaţional de la Wroclayv, la  care veneau 



trupe "l ibere" , nedepinzând de un manager sau de Stat, şi a primit premiu l  cel mai 
mare din acel an. Cei trei studenţi-regizori jucau şi e i  în spectacol .  

A.D.:  Care era noutatea lui? 
I . H . :  Apelarea la folclor, pentru că trecuseră deja deceni i  de când folclorul era 

unul d intre mijloacele de propagandă şi de manipu lare a oameni lor . Se întâmplase 
un fel de înstrăinare fată de substanta autentică a acestui fenomen cultura l .  Din 
păcate , şi astăzi se ape.lează la folclor ca la un material de consum divertismental ,  
pe care, pe bună d reptate, intelectual i i  î l ocolesc, d in cauza gustu lu i  îndoie ln ic cu 
care se face d ifuzarea lu i .  

A . D . :  Ce spectacole vă mai amintiţi cu aceeaşi bucurie ? 
I . H . :  Nu ştiu ce să spun ,  pentru că îmi sunt dragi multe d intre spectacolele la 

care am colaborat . Dacă aş lua d rept criteri u rapid itatea cu care îmi amintesc de 
unele ,  aş începe, de pi ldă, cu Woyzeck, care a fost spectacolu l  de d iplomă al lu i  
Andre i  Belgrader, făcut într-un spaţ iu neconvenţional , la Institutul de Arh itectu ră. 
O încântare pentru mine şi se pare că şi pentru publ ic . . .  De asemenea, Un om de 
omenie, spectacol inspirat d in folclor la modul superlativ, real izat de Cătăl in Naum 
şi jucat la "Podul" mai mult de două decen i i ,  în care era vorba de o nouă 
modal itate de a folosi muzica în teatru. Apo i ,  desigur ,  Săptămâna luminată şi 
u rmătorul spectacol cu Mihai Măniuţi u ,  Omor În catedrală, amândouă complexe 
d in  punct de vedere al componentei muzicale . . .  dar şi spectacole precum cele 
real izate cu doamna Cătăl ina Buzoianu ,  Penthesileea la Constanţa, apoi Troilus 
şi Cresida în reg ia lu i  Tompa Gabor, spectacol care m-a încântat în mod deosebit 
şi în privinţa relaţiei mele cu actori i .  Am găsit acolo o ech ipă de actori t ineri şi 
studenţi participanţi la spectacol ,  care aveau o disponibi l itate un ică, nemaiîntâln ită 
de mine înainte: până şi actori i cu un ro l foarte important în scenă au dorit , fără să 
fi apelat la e i ,  să cânte şi să interpreteze la muzica spectaco lu lu i  - atunci când nu 
aveau de spus repl ic i ,  i ntrau în celălalt rol ,  de muzicien i .  Apoi ,  desigur, specta
colele real izate de Si lv iu Purcărete, Oanaidele, Bacantele (pus în scenă la Viena), 
dar şi Legenda atrizilor, unul d intre primele sale spectacole inspirate d in tra
gic i i  g reci antici , la care s-a lucrat mai bine de o lună de zi le doar pentru o s in
gu ră reprezentaţ ie, în aer l iber, având ca decor ru inele cetăţii H istr ia. Tot la 
Constanţa, S i lviu Pu rcărete a reg izat mai mu lte spectacole de păpuşi ,  d i ntre care 
Călina Făt-Frumos, la care am avut de asemenea onoarea şi p lăcerea de a 
colabora. 

A.D.:  Pretinde teatrul de păpuşi un alt tip de disponibilitate, alte legi de 
compozitift.? 

I . H . :  I ntr-un spectacol în care păpuşi le sunt de-o şchioapă nu se potrivesc 
compoziţi i de un volum foarte mare sau de o bogăţie t imbrală prea exagerată, 
muzică simfon ică, oratori i de dimensiuni care înăbuşă parcă scena şi personajele 
Q in�a�e . Teatrul de_ păpuşi este_ un dor:neniu fascinant, un teatru aproape fără 
l im 1te 1n ceea ce pnveşte fantezia , mag1a, farmecul vizual şi audit iv. Mi se pare 
semnificativ faptul că Si lvi u Purcărete a fost vrăj it ,  la începutu r i le carierei sale, de 
posib i l ităţi le acestu i  un ivers. Un maestru de talie europeană, după părerea mea, 
al teatru lu i  de păpuşi , care a lucrat şi în străinătate, este doamna Kovacs l ld iko de 
la Cluj ,  cu care am avut şansa şi onoarea de a colabora de foarte mu lte ori .  

A.D.:  Să nu uităm un alt moment cu greutate: "Barbu Văcărescu l ,  vânzătorul 
ţări i" şi "Occisio Gregori i" /a Teatrul "L .S. Bulandra". 

I . H . :  Occisio Gregorii era, de fapt, o secvenţă de teatru în teatru . . .  Un 
spectacol cu a_devărat extraord inar , creat, în întreg ime, cu genială inspiraţie ,  de 
Alex�ndru Toc1 lescu . Era t ipul de spectacol în care actori i cântau ,  dansau ,  toată 
amb1anţa sonoră era făcută de e i .  O echipă foarte bună, cea a Teatru lu i  



S2 1EA1�UL� 

"Bulandra" - au part icipat cu toată in ima, fără ifose de mari vedete, deşi ei se 
numeau: M i rcea Diaconu, Constantin Florescu ,  Gelu Colceag . . . A avut foarte 
mare succes în toate turneele pe care le-a făcut, am prim it şi un premiu pentru 
muzica lu i ,  la Festiva lu l  de teatru scurt de la Oradea, în anul 1 98 1 , şi cred că au 
fost cele mai mu lte cron ici măgu l itoare şi la adresa mea . . . Toca îşi aminteşte cu 
plăcere de el şi ar fi vrut să-I refacă, dar nu a mai găsit distributie potrivită. Era un 
spectacol aproape subversiv. Toci lescu ar  trebu i  să-şi publ ice acest scenariu . . . 

A . D . :  Cum legati muzica dumneavoastră de spectacol? 
I .H . :  Nu atât textu l  dramatic, cât concepţia reg izorală este aceea care mă 

inspiră să compun o anumită muzică, să propun o anumită ambianţă sonoră. 
Fiecare nou spectacol ,  la care l ucrez, este o nouă provocare, de fiecare dată am 
i l uzia că s-ar putea să fac ceva ce n-am mai făcut şi sugest i i le reg izori lor mi se par 
totdeauna incitante în ceea ce mă priveşte . . .  

A . D . :  S-a Întâmplat vreodată ca muzica dumneavoastră să fie Înregistrată 
pentru un spectacol? 

I .H. :  Am fost nevoit, uneori ,  să accept imprimarea, iar acum îmi face plăcere 
să o reascult , pentru că a rămas ceva, măcar atât, d in spectacolu l  respectiv. Nu 
agreez înreg istrarea, deşi recunosc avantajele e i :  este mai  comodă şi ma i  
"economică" pentru reg izor, ş i  pentru teatru ,  ş i  pentru compozitor .  Nu t rebuie să 
stea săptămâni sau ch iar  lun i  să lucreze cu actor i i ,  să aibă g rija n ivelu lu i  de 
interpretare, g rija constru i ri i  i nstrumentelor . . .  Sunt însă împotriva play-back-u lu i  
care se mai practică pe ic i  pe colo (de pi ldă, în minunatul spectacol Iluzia comică 
de acum câţiva ani ) .  

A.D. :  De fiecare dată impuneţi un soi de cantonament pentru actorii care 
trebuie iniţiaţi i'ntr-un alt tip de univers sonor, de muzicalitate . . .  

I .H.: Asta mi se pare absolut necesar, pentru că actoru lu i nu i se poate pretinde 
să fie disponibi l , în orice moment, pentru oricare formulă de comportament scenic. 
Trebuie să îl famil iarizezi cu ceea ce doreşti să obţii de la el şi pentru asta este 
necesar un asemenea atel ier . Apelez , de obicei , la mijloace muzicale simple ,  
inspi rate d in folclor (ca tehnică de compoziţie) , pentru că drumul către însuşirea 
acestora de către actori este mai scurt decât drumul spre l imbaju l  muzicii de concert. 
Şi pentru că impactu l acestor mijloace de expresie asupra publ iculu i  este mai putern ic 
ş i  mai sigur, întrucât vizează stratu l  cel mai adânc al percepţiei şi sensibil ităţi i - cel 
general-uman. Asta nu înseamnă că actorul este capabil să atingă nivelu l  la care se 
ridică un membru al unei colectivităţi tradiţionale, al unei cultu ri folclorice. 

A. O.: Trataţi instrumentele ca pe nişte personaje . . .  
I .H.: Nu, n-aş spune chiar aşa, însă actorii care mânuiesc instrumente pe scenă 

ar putea-o face în chip de "roluri" sau fragmente de "rol" (episodic) în care cuvântul 
este înlocuit cu sunete muzicale, cu ritmuri marcate timbra! . Pe lângă vocea actorilor, 
cu care se poate face muzică în diferite feluri , nu numai la modalitatea clasică de a 
cânta solo sau în cor, instrumentaru l este foarte important. Potrivit principi i lor acelei 
formule de teatru de care vorbeam, aşa cum decorul şi costumele sunt nu copii ale 
realităţ i i ,  ci o interpretare, o transfigurare, o reducere la semne a realităţ i i ,  tot aşa şi 
acest l imbaj al ambianţei sonore ar trebui să fie unul simplu şi nu acela al sălilor de 
concert. Mixtu ra între muzica sălilor de concert şi teatru mi se pare o nepotrivire de 
caracter si de calitate între cele două. Cu alte cuvinte, ar trebui să existe un l imbaj 
propriu te"atrului şi un "arsenal" de instrumente care să se remarce printr-o teatralitate 
mai marcată decât instrumentele clasice. Mi s-a sugerat chiar să scriu ,  eventual, o 
brosură în care să dau schitele câtorva dintre instrumentele care pot fi construite de 
către atelierele teatrelor. Mă voi strădui să publ ic ceva simi lar. Acel procent de 
i rnperfecţiune care se poate ivi în mânu i rea acestor m ij loace vocale sau 



instrumentale ar putea fi benefic pentru spectacolu l  de teatru . În plus, instrumentele 
fo lclorice aduc cu ele şi conotaţii simbol ice legate de invocarea fertil ităţ i i ,  de 
alungarea energ i i lor negative , a spi ritelor rele. Sunt semne şi semnificaţii care pot 
servi miza spectacolu lu i .  

A.D. : Ele dau si o notă de stranietate, care face foarte bine teatrului . . .  
I . H . :  Sigur ,  dau o notă de exotism , de ciudăţenie ,  de :aritate: . .  O parte _d intre 

ele , precum toaca, tălăng i le ,  cârâitoarea şi d iferite tobe afncane _ş1_sud-amencane, 
metalofoane asiatice au fost deja asimi late de orchestra s 1mfon1ca. 

A.D.: Este compozitorul privit ca un partener egal În echipa spectacolului? 
I . H . :  Nu întotdeauna. Aş putea spune că, d impotrivă, muzica de scenă este 

marginal izată. Ca şi când spectatorul s-ar folosi doar de vă�. şi a� a�zi doar_ rep l i� ci le. După părerea mea, o condiţie optimă ar fi ca între me��n! ech1pe1 de real!zaton 
- regizor, actori , scenog raf, c_ompozitc;H , mae�tru_ d� lum1n 1  ş_1 r::aestru �e. ll!lşcare 
scenică - să existe o perfecta comun1une de 1de1 ŞI de sens1b1 l 1tate a rt 1st 1ca. 

A.D.: Care credeţi că este locul dumneavoastră printre colegii care scriu 
muzică de scenă ? 

I . H . :  Îi ap reciez ca oameni şi ca profesionişti ai domen iu lu i ,  dar îmi place să 
cred că eu fac altfel muzica de scenă. De pi ldă, oricât de comodă şi de interesantă 
ar fi compoziţia la calcu lator, în care poţi raf ina şi modifica t imbrele, poţi 
suprapune şi combina muzici d iferite, eu aşa ceva n-aş face, pentru că nu-mi 
place muzica imprimată. Mie îmi place muzica aceea pe viu , frag i lă ,  d� aceeaşi 
natură cu jocul actorulu i ,  care astăzi este bun,  mâine mai puţin bun .  Imi asum 
acest r isc, dar mi se pare mai frumos aşa. 

A.D. :  Vă asumaţi, Într-adevăr, un risc din moment ce munca celorlalţi 
muzicieni s-a concretizat În numeroase CD-uri . . .  

I .H. :  Sunt mai mu lt de 1 1 0-1 1 5  spectacole la care am colaborat şi nu mi-au 
rămas decât câteva imprimări întâmplătoare. 

A.D.:  Aveţi partiturile . . .  
I .H. :  Am partitu ri le ,  dar e le nu spun nimic, pentru că ambianţa sonoră nu se 

compune numai d in note , ci ş i  d in combinaţi i pe care nu le-am t recut totdeauna pe 
hârt ie , le-am făcut la  modul d i rect, comunicând cu actori i .  S i  îmi asum această 
real itate a efemerităţ i i  muzici i mele, laolaltă cu efemeritatea spectaco lu lu i .  

A.D.:  O efemeritate reţinută, totuşi, de aprecierile criticilor şi de premii . . .  Cum 
a fost cel care v-a fost acordat de UNITER pentru "Săptămâna luminată" . .  . 

I .H.:  Mi s-a dat acest premiu mai ales pentru că spectacolu l  lu i Mihai Măniuţiu a 
făcut o impresie deosebită, publiculu i i-a plăcut foarte mult , dar şi unor critici . Apropo 
de premiile UNITER pentru muzică de scenă. Nu atât un asemenea premiu poate 
stimula apariţia unor muzicieni de teatru buni , ci teatrul însuşi .  Dacă teatrul românesc va cunoaşte o revigorare, dacă va avea spectacole bune şi va apela mai des la 
asemenea formule scenice, atunci vor apărea cu siguranţă şi tineri muzicieni care să 
vină spre teatru şi mai mulţi actori care să înveţe muzică. Premiile UNITER ar dezvolta_ dom�niul dac� �i cr_oni?ile de teatru ar fi suficient de ample, iar cronicari lor l i  
?-ar ofen _:;p�ţ1� 1 care sa 1 �ga9�1e  o asemenea tratare în adâncime a unu i  spectacol , 1n_ care sa f1e JUdecate, cantante toate compartimentele acestu ia. Atunci caracterul stimulator al critici i ,  deci şi al premiulu i ,  ar avea un efect. 

A.D.:  Reveniţi tot mai des din Germania . . .  Cu ce experienta vă mtoarceti din 
teatrul occidental? 

· · 

I .H. :  În stră inătate am colaborat tot cu reg izori români .  Aşa că . . .  sunt ş i  rămân un "produs" ş i  un s luj itor al teatru lu i  românesc. 
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